
واکنشوزارتبهداشتبهقطعبرقدربیمارستانها
معاون درمان وزارت بهداشــت بر انجام تمهیــدات لازم جهت حل هرگونه 
مشــکل در زمان قطعی برق و نوسانات گاز در بیمارستان های کشور تاکید 

کرد.
سعید کریمی، در نامه ای به رؤسای دانشگاه ها و دانشکده های علوم پزشکی 
سراسر کشــور بر انجام تمهیدات و اقدامات لازم جهت حل هرگونه مشکل 
در زمان قطعی برق و نوســانات گاز در بیمارستان ها و مراکز درمانی تاکید 
کرد.معاون درمان وزارت بهداشــت، در این نامه از دانشگاه ها و دانشکده های 
علوم پزشکی خواسته اســت، ضمن اتخاذ تمهیدات لازم در زمینه مقابله با 
هرگونه مشکل در سطح مراکز درمانی از طریق حوزه های ذیربط ستادی آن 
دانشــگاه و اطلاع رسانی به مراکز درمانی تحت پوشش، اقدامات پیشگیرانه 

را انجام دهند.
به گزارش مهر، پیش تر حسین کرمانپور رئیس مرکز روابط عمومی و اطلاع 
رســانی وزارت بهداشــت، در نامه های جداگانه ای به مدیران روابط عمومی 
وزارت نفت و نیرو از آنان خواســته بود تمهیــدات لازم درباره قطعی برق و 
نوسان گاز در سطح کشــور، جهت مقابله با هرگونه مشکل در سطح مراکز 
درمانی اتخاذ شــود.گفتنی است چندی پیش، خبرگزاری مهر طی گزارشی 
به بررسی مشــکلات بیماران خاص و تنفسی به دلیل مشکلات قطعی برق 
پرداخته بود و رؤســای انجمن ها نیز بابت قطع برق ناگهانی از دولت گلایه 

کرده بودند.

دنیابا»مقاومتمیکروبی«دچارچالشخواهدشد
سرپرست گروه تجویز و مصرف منطقی و اطلاع رسانی فرآورده های سلامت 
سازمان غذا و دارو گفت: گسترش میکروب های مقاوم به دارو، چالشی جدی 

برای درمان بیماری های عفونی در آینده خواهد بود.
راضیه کشــاورز ملکی افزود: این تهدید می تواند منجر به کاهش اثربخشی 
درمان های موجود و افزایش مرگ ومیر ناشی از عفونت های معمولی شود.وی 
ادامه داد: اگر مقاومت میکروبی به همین شــکل گسترش یابد، ممکن است 
بیماری هایی که اکنون قابل درمان هستند، به راحتی درمان پذیر نباشند. این 
امر تهدیدی جدی برای سلامت عمومی و هزینه های درمانی در سطح جهانی 
است.ملکی تأکید کرد: باید از همین امروز اقدامات پیشگیرانه را آغاز کرد تا از 
وقوع چنین بحران هایی جلوگیری شود.وی همچنین افزود: تجویز و مصرف 
منطقی آنتی بیوتیک ها و آموزش عمومی از راه های کلیدی مقابله با گسترش 

میکروب های مقاوم هستند.
به گزارش مهر، به گفته ملکی، تنها از این طریق است که می توان به حفظ 
سلامت جامعه کمک کرد و از ایجاد بیماری های مقاوم به درمان جلوگیری 
نمود.وی یادآوری کرد: هرگونه سهل انگاری در مصرف داروهای آنتی بیوتیک 
می تواند منجر به عواقب ناگواری در آینده شــود و از همین رو باید اقدامات 

ضروری در سطح فردی و اجتماعی صورت گیرد.

لزومایجادمراکزعملیاتاضطراری
درسطحشهری،استانیوکشوری

رئیس سازمان پیشگیری و مدیریت بحران شهر تهران در نشست تخصصی 
مرکز عملیات اضطراری در دهمین کنگره بین المللی ســلامت در حوادث و 
بلایا ضمن بررســی ساختار EOC از ســاختار مراکز عملیات اضطراری به 

عنوان پلی برای ارتباطات یکپارچه و هماهنگی بین بخشی نام برد.
به گزارش ایسنا، علی نصیری با اشاره به کارکردهای مراکز عملیات اضطراری 
یادآور شد: باید مراکز عملیات اضطراری در سطح شهری، استانی و کشوری 
ایجــاد کنیم.به گفته وی، کارکرد و نقــش مراکز عملیات اضطراری هدایت 
نیروها تا محل حادثه است و در محل حادثه، فرماندهی حادثه شکل می گیرد.
وی افــزود: EOC مخاطرات اولویت دار را در شــرایط عادی پایش و رصد 
می کند، سطح حادثه را تعیین و به نیروها اعلام می کند و متاثر از این پایش 
مشــخص می شود که چه اشخاصی با چه راهبردها و اولویت هایی در صحنه 

حادثه حضور داشته باشند.
به گزارش ســایت مدیریت بحران شــهر تهران، وی گفــت: مرکز عملیات 
اضطــراری وظیفه جمع آوری اطلاعات، پایش این اطلاعات و رســاندن این 
اطلاعات به مدیران را بر عهده دارد. وقتی اطلاعات به درستی پایش و توزیع 

شود، هماهنگی بین بخشی بهتری صورت می گیرد.

آغازامتحاناتنهایی»دوازدهمیها«ازدومدیماه
امتحانات نهایی دیماه پایه دوازدهم روزانه و بزرگســالان، آموزش از راه دور، 
ایثارگران و داوطلبان آزاد رشته های شاخه نظری دوره دوم متوسطه در سال 
جاری منتشر شــد. به گزاری ایسنا، مرکز ارزشیابی و تضمین کیفیت نظام 
آموزش  و پرورش، برنامه امتحانات نهایی پایه دوازدهم روزانه و بزرگســالان، 
آموزش از راه دور، ایثارگران و داوطلبان آزاد رشته های شاخه نظری دوره دوم 
متوسطه دی ماه سال جاری را منتشر کرده است که بر اساس آن امتحانات 
این دســته از دانش آموزان از دوم دیماه آغاز می شود و تا روز دوشنبه، ۱۷ 
دی ماه ادامه دارد.دانش آموزان پایــه دوازدهم که در آزمون نهایی خرداد و 
آزمون جبرانی شهریورماه نتوانستند نمره قبولی کسب کنند می توانند برای 
کسب نمره قبولی در آزمون دی ماه شرکت کنند بنابراین این برنامه مربوط 

به دانش آموزان پایه دوازدهم امسال نمی شود.

سلامت

مدیریت بحران

آموزش

انتقادسازمانمنابعطبیعیازاجاره
دادنرودخانههایجنگلها

معاون امور جنگل ســازمان منابع طبیعی و آبخیزداری 
کشــور با اشــاره به کاهش تنوع اکوسیســتمی گفت: 
متاسفانه در حال حاضر شــرکت آب منطقه ای اقدام به 
اجاره دادن رودخانه ها و آب بندهای در دل جنگل ها کرده 
است این در حالیست که آن ها را باید احاله مدیریت کند.

بر اساس گزارشی که به تازگی از سوی اتحادیه بین المللی 
حفاظت از طبیعت )IUCN( منتشــر شده است، بیش 
از یک گونه از ســه گونه درختی در سرتاســر جهان در 
معــرض خطر انقراض قــرار دارند. معــاون امور جنگل 
ســازمان منابع طبیعی این گزارش را ترسناک توصیف 
و بر لزوم تلاش هــای جهانی برای حفظ درختان تاکید 
کرد.نقی شعبانیان در گفت و گو با ایسنا افزود: اتحادیه 
بین المللی حفاظت از طبیعت )IUCN( مرجع بررسی 
وضعیت گونه های زیستی جهان یا کلیه جانداران است. 
گونه ها در لیست قرمز این اتحادیه به 9 رده از گونه های 
منقرض شده تا گونه هایی که هیچ خطری آن ها را تهدید 
نمی کند یا اطلاعات کافی از آن ها وجود ندارد، تقســیم 
می شوند. هدف »IUCN« آگاهی رسانی به مردم به ویژه 
مسوولان و سیاستگذاران برای حفظ و حراست از محیط 
زیســت اســت چراکه یکی از کارهایی که در سال های 
اخیر دنبــال می کند، تاثیرگذاری روی سیاســتگذاران 
و دولتمردان دنیاســت.وی ادامــه داد: حدود ۳۸ درصد 
درختان در لیســت سرخ »IUCN« و در معرض خطر 
انقراض قراردارند. حدود ۱۶ هزار از ۴۷ هزار گونه درخت 
در جهان در معرض تهدید خظر انقراض و تعداد درختان 
در خطــر انقراض بیش از دو برابــر تعداد کل پرندگان، 

پستانداران و خزندگان و دوزیستان هستند.
معاون امور جنگل ســازمان منابع طبیعی و آبخیزداری 
کشور تاکید کرد: این گزارش خیلی قابل تامل و ترسناک 
اســت و نشــان می دهد که ما با جهان و محیطی که به 
عنوان مادر ماست، چه کرده ایم. وضعیت محیط زیست 
در دنیا و ایران به عنوان یک بستر حیات، مناسب نیست. 
بر اساس آمارهای رسمی سالانه ۱۵ میلیارد اصله درخت 
در دنیــا از بین می رود و دســت کم پنج میلیون هکتار 
جنگل نابود می شــود. متاسفانه از کنار این آمارها ساده 

رد می شویم.
وی ادامه داد: این آمار ترسناک باید موجب اقدام ما شود. 
فقط تخریب درخت مطرح نیســت بلکه نشان می دهد 
که در کل دنیا نسبت به منابع طبیعی بی توجه هستند 
که نتیجه آن را به صورت آشــکار می بینیم مانند کمبود 
آب، آلودگی آب و خاک، فرســایش خاک و تغییر اقلیم 
که می تواند عواقب بســیار بدی داشته باشد. در برخی 
کشــورها از جمله ایران ممکن اســت به علت شــرایط 
اقلیمی وضعیت بدتری داشــته باشــند. در کشــور ما 
فرونشســت زمین را داریم که بسیار نگران کننده است.

شــعبانیان تاکید کــرد: درختان عناصر بســیار مهمی 
هستند و به طور مســتقیم در زندگی انسان نقش دارند 
و در ترســیب کربن موثرند. درختان در کاهش گازهای 
گلخانه ای نقش دارند علاوه بر آن محل زندگی بسیاری از 
موجودات زنده مانند پرندگان و حشرات هستند بنابراین 
نابودی درختان موجب از بین رفتن آن ها نیز می شــود. 
به طور کلــی از بین رفتن درختان در دنیا تهدید بزرگی 
برای کره زمین است. توسعه بدون برنامه شهرها، شیوع 
بیماری ها و آفات، ورود گونه های مهاجم از دلایل از بین 

رفتن درختان هستند.
وی با بیان اینکه جنگلــکاری در دنیا یک بحث مهم و 
انجام این کار ضروریســت، تاکید کــرد: اگر گونه های 
مناسبی برای جنگلکاری انتخاب نکنیم خودش تبدیل 
به عاملی آســیب زا می شود. در ســال گذشته توماس 
کروتر- بوم شناس و مشــاور ارشد علمی سابق کمپین 
»یک تریلیون درخت« سازمان ملل - در یک سخنرانی 
در کشور امارات گفت بس کنید! درخت نکارید اگر قرار 
اســت به شــیوه کنونی درختکاری کنید چون انتخاب 
گونه های نامناســب آسیب زاســت که گاهی به عنوان 
مهاجم عمــل می کنند و درختان بومــی را در معرض 

تهدید قرار می دهند.
معاون امور جنگل ســازمان منابع طبیعی و آبخیزداری 
کشــور با اشــاره به اینکه در برخی مناطق نه تنها تنوع 
گونه ای بلکه تنوع اکوسیستمی را کاهش داده ایم، گفت: 
آب بندها و رودخانه هــا را در جنگل های هیرکانی بدون 
رعایت اصول به یک بخش گردشــگری اجاره می دهیم. 
متاسفانه در حال حاضر شــرکت آب منطقه ای اقدام به 
اجــاره دادن رودخانه ها و آب بندهــای در دل جنگل ها 
کرده اســت. اجاره یعنــی در ازای دریافت مبلغی، یک 
منطقــه در اختیــار متقاضی قرار می گیــرد ولی نباید 
این گونه باشــد.وی با تاکید بر اینکه مناطق را باید احاله 
مدیریت کنیم، تصریح کرد: اگر رودخانه یا آب بندی در 
دل جنگل وجود دارد، برای آن یک طرح فنی بنویسیم 
و در قالب این طرح، آب بنــدان را در اختیار بخش های 
خصوصــی و دولتی قرار دهیم و مبلغ دریافت شــده را 
در جهت احیا و غنی ســازی و حفاظت از همان جنگلی 
صــرف کنیم که رودخانه یا آب بندان در آن قرار دارد اما 
متاسفانه بسیاری از آب بندها و رودخانه ها واقع در اعماق 
جنگل ها را شرکت آب منطقه ای در ازای دریافت مبلغی 
اجاره می دهد و به آسیب  وارد شده به جنگل ها و مناطق 
اطراف توجهی نمی کند. تغییر کاربری نیز یکی دیگر از 

عوامل تخریب جنگل هاست.
شــعبانیان درباره راهکارهای حفاظت از جنگل ها گفت: 
در درجــه اول باید اطلاعات دقیق و درســتی داشــته 
باشیم. الان برخی گونه های کشور ما هم در لیست قرمز 
هســتند ولی درباره برخی گونه ها اطلاعات کمی وجود 
دارد بنابراین باید اطلاعاتمان درباره گونه های گیاهی و 
جانوری کشور را دقیق تر بکنیم و موسسات، دانشگاه ها و 
سازمان محیط زیست و بخش اجرا برای رسیدن به این 
هدف دست به دست هم دهند.وی ادامه داد: نکته بسیار 
مهم بعدی افزایش آگاهی عمومی است. همان عبارتی که 
مقام معظم رهبری به آن اشاره کردند یعنی ما باید یک 

فرهنگ عمومی ایجاد کنیم. 
گاهی به ما انتقاد می شــود که چرا درباره فرونشســت 
صحبــت می کنیم چون معتقدند بیــان این موضوعات 
موجــب ناامیدی مردم می شــود این در حالیســت که 
آگاهــی دادن با ناامید کــردن تفــاوت دارد.وی تاکید 
کرد: ایران هم تــوان علمی و تحقیقاتی بالایی دارد هم 
فرهنگ منابع طبیعی خوبی داریم ولی تا آگاهی ندهیم 
و مردم، دولتمردان و سیاســتمداران از وضعیت موجود 
اطلاع پیدا نکنند، ممکن است به این مسایل کم توجهی 
کنند بنابراین هم باید آگاهی رســانی کنیم هم راه حل 

ارایه بدهیم.
ما می دانیم که می توانیم از عهده این خطرات بر بیاییم 
ولی بدون آگاهی رسانی امکان پذیر نیست. در این میان 
همــکاری بخش اجرا تحقیقات، آموزش و تشــکل های 
مردم نهاد لازم اســت یعنی ما باید در قالب یک ساختار 
مشــخص این همکاری را شکل دهیم، هرچند در چند 
سال اخیر تلاش هایی برای شکل گیری این همکاری شده 

است ولی باید تقویت شود.

محیط زیست
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رئیس مرکز تحقیقــات ایدز ایران با 
اشــاره به تغییر الگوی انتقال بیماری 
HIV در کشور، گفت: متاسفانه برخی 
همچون  روانگــردان  محرک های  از 
ماری جوآنا و آمفتامین به دلیل اختلال 
شناختی و رفتاری و همچنین افزایش 
میل جنسی ســبب قرار گرفتن افراد 
در معرض رفتارهای پرخطر جنســی 
را   HIV انتقال  امر  می شوند و همین 

بشدت افزایش می دهد.
دکتــر لادن عباســیان - فــوق تخصص 
بیماری های عفونی و رئیس مرکز تحقیقات 
ایدز ایران با اشــاره به وضعیت مبتلایان به 
ویروس ایدز )HIV( در ایران اظهار داشت: 
طبق آخرین آمار ۱۴۰۳، تست اچ آی وی 
۲۴ هزار و ۷۶۰ نفر مثبت شــده است اما 
 HIV تخمین زده می شود که ۴۴ هزار نفر

مثبت داشته باشند.
عباسیان البته می گوید که همواره فاصله ای 
بیــن افرادی که شناســایی و تخمین زده 
می شود، وجود دارد؛ به عبارت دیگر حدود 
۵۶ درصد افرادی که تخمین زده می شود 
HIV مثبت دارند و هرچه این فاصله را به 
هم نزدیک تر کنیم، بدین معنا است که در 
بحث کنترل HIV موفق تر عمل کرده ایم.

عضو هیات علمی دانشــگاه علوم پزشکی 
تهران می گوید کــه ۱9 درصد از ۲۴ هزار 
و ۷۶۰ نفــری که HIV مثبــت دارند را 
زنان تشــکیل می دهند و ایــن درصد در 
آمار شــش ماهه نخست ســال ۱۴۰۳ به 

۳۲ درصد می رســد؛ بنابراین الگوی انتقال 
HIV کــه قبلا در مردان بــوده الان زنان 
را نیز شــامل شده اســت. به گفته او، ۷۳ 
درصد از ۲۴ هزار و ۷۶۰ نفری که تســت 
HIV مثبت داشــته اند را گروه سنی ۲۰ 
تا ۴۵ سال تشکیل می دهند. بنابراین باید 
این گروه سنی هدف اصلی اطلاع رسانی و 

تشخیص ها باشند.
به گزارش ایسنا، بنابر اعلام وزارت بهداشت، 

عباســیان هشــدار داد که راه های انتقال 
HIV از طریق روابط جنسی افزایش یافته 
است و در همین خصوص توضیح می دهد: 
۲۸ درصد از ۲۴ هزار و ۷۶۰ نفری که تست 
HIV مثبــت داشــته اند، از طریق روابط 
جنسی به این ویروس مبتلا شده اند و این 
درصد در آمار شش ماهه نخست ۱۴۰۳، به 

۶۵ درصد می رسد. 
بنابراین تغییر الگوی ابتلا را شاهد هستیم. 

رئیس مرکز تحقیقات ایدز ایران گفت: در 
آمــار کلی ۵۳ درصد افــرادی که مبتلا به 
HIV مثبت هســتند را مصرف کنندگان 
به مــواد مخدر تشــکیل می دهند و فقط 
۱۰ درصد از مبتلایان در آمار شــش ماهه 
تزریقی داشته اند  اعتیاد  نخســت ۱۴۰۳، 
و این نشــان می دهــد برنامه های کنترلی 
و کاهش آســیب ما در گروهی که اعتیاد 

تزریقی داشته اند، موفق بوده است.

سازمان هواشناسی نسبت به تشدید 
بارش در ۲۱ استان و افزایش ارتفاع 

موج در خلیج فارس هشدارداد.
به گزارش ایسنا ســازمان هواشناسی با 
صدور هشــدار نارنجی رنگ با اشــاره به 
تشدید فعالیت سامانه بارشی آورده است: 
بــارش برف و باران، رعد و برق، وزش باد 
شدید موقت، در برخی نقاط گرد و خاک، 
در نقاط مســتعد تگــرگ، پدیده مه و از 
امروز  چهارشنبه کاهش محســوس دما 
)۵ آذرمــاه( در آذربایجان شــرقی، نیمه 

استانهای  غربی، غرب  آذربایجان  جنوبی 
کردستان، کرمانشاه، ایلام، شمال و نیمه 
شرقی خوزستان، نیمه غربی چهارمحال 
بختیاری و جنوب لرســتان، سه شنبه )۶ 
آذرماه( در آذربایجان شــرقی، آذربایجان 
غربــی، اردبیل، کردســتان، کرمانشــاه، 
ایلام، قزوین، همدان، لرستان، خوزستان، 
شــمال  بختیاری،  چهارمحال  زنجــان، 
کهگیلویــه و بویراحمد و غرب اصفهان و 
چهارشنبه )۷ آذرماه( در گیلان، مرکز و 
جنوب اردبیل، زنجان، قزوین، چهارمحال 

بویراحمــد،  و  کهگیلویــه  بختیــاری، 
نیمه شمالی  لرستان،  کرمانشاه، همدان، 
اســتانهای فارس و بوشــهر، خوزستان، 
جنوب و غرب اصفهان، دامنه و ارتفاعات 
در اســتانهای البرز، تهــران و مازندران 

پیش بینی می شود.
در این شــرایط جوی اختلال در ناوگان 
حمل و نقل عمومــی، لغزندگی جاده ها 
به ویــژه در گردنه هــای کوهســتانی به 
ســبب بارش برف، احتمال سقوط سنگ 
از ارتفاعات، احتمال رانش کوه، ســیلابی 
شــدن مســیل ها، طغیــان رودخانه ها، 
آبگرفتگــی معابر، صاعقــه، مه گرفتگی، 
کاهش دید افقی، جاری شــدن روان آب، 
وزش بــاد شــدید موقتی، خســارت به 
سازه های موقت و محصولات کشاورزی و 
اختلال در انتقالِ نهاده هایِ انرژی دور از 
انتظار نیست.سازمان هواشناسی نسبت به 
پرهیز از سفرهای غیر ضروری به ویژه در 
گردنه های برف گیر، مجهز بودن خودروها 

به وســایل زمســتانی به ویژه در نواحی 
سردســیر، عدم توقف و عبور در بستر و 
حاشیه رودخانه ها و مسیل ها، خودداری 
از فعالیت هــای کوه نــوردی و جابجایی 
عشایر، خودداری از فعالیت های تفریحی 
نظیر طبیعت گردی و ورزش های هوایی، 
آمادگی دســتگاه های اجرایی و امدادی، 
پاک ســازی دهانه پل ها، لایروبی کانال ها 
و آب روهــا و آمادگــی راهــداری جهت 
برف روبی در گردنه ها و نقاط سردســیر و 
تدارک سوخت جایگزین توصیه می کند.

به گزارش ایسنا ســازمان هواشناسی با 
صدور هشــدار زردرنگ آورده اســت: از 
صبح دوشــنبه تا ظهر سه شنبه افزایش 
بیشــینه ســرعت وزش باد در محدوده 
۲۴ تا ۲۸ نات و افزایش بیشــینه ارتفاع 
امواج دریا تا ۱.۵ متر در مناطق ســاحلی 
و بیش از ۱.۵ متردر مناطق دور از ساحل 
استان های خوزستان و بوشهر، در شمال 

خلیج فارس پیش بینی می شود.

با  روزها  این  تهران  غرب  ســاکنان 
خط کشــی های زردی در بخشی از 
بزرگراه همت مواجه شده اند، خطوطی 
قرار  می گویند  شــهری  مدیران  که 
و  ترافیک صبحگاهی  پیک  در  است 
عمومی  خودروهای  تنها  عصرگاهی 
از آن تــردد کننــد و در گام بعدی 
خودروهای پرسرنشین. این که تهران 
زیرســاخت های لازم را برای اجرای 
این طرح دارد یا تنها مدیران شهری 
برای دستاوردســازی این بزرگراه ها 
را خط کشــی کرده اند را در گفت و 
گو با کارشناســان بررسی کرده ایم. 
نظارت  ترافیک  کارشناسان  به گفته 
موفق  اجرای  اصل  هوشمند  و  دقیق 
این طرح اســت و در صورت فراهم 
اجرای  هوشمند  دوربین های  نبودن 
آن با شکســت رو به رو خواهد بود. 
درحال حاضــر پلیس می گوید بیش 
از نیمــی از دوربین های پلاک خوان 
تهران فرســوده و خاموش است و تا 
زمانی که دوربین های جدید به تهران 
نیاید به نظر نمی آید این طرح چندان 

شدنی باشد.
 HOV اما خطوط پرسرنشــین یا همان
چیســت؟ ایــن خطــوط در جاده ها یا 
بزرگراه ها گفته می شــود که تنها وسایل 
نقلیه با تعداد معینی از سرنشینان )معمولاً 
۲ یا بیشــتر( اجازه تردد در آن ها را دارند. 
هدف اصلــی این خطوط کاهش ترافیک، 
تشویق به استفاده از خودروهای اشتراکی 

و بهبود کیفیت هوا است. 
پوریــا علیمردانــی؛ مدیرعامل ســازمان 
حمل ونقــل و ترافیک شــهرداری تهران، 
درباره ایجاد خطوط پرسرنشین گفته است: 
در بســیاری از شهرهای دنیا، تاکسی ها و 
خودروهای پرسرنشین می توانند به صورت 
رایــگان از خطــوط HOV )خودروهای 
چندسرنشین( استفاده کنند. شبکه ای از 
خطوط HOV در تهران طراحی شــده 
که بزرگراه شــهید همت نخستین مرحله 
از اجرای آن خواهد بود. این شبکه مشابه 
سیستم خطوط BRT عمل می کند و به 
ایــن ترتیب، خودروهایی کــه بیش از دو 
سرنشــین دارند، می توانند از این مسیرها 
عبور کنند.به گفتــه علیمردانی: این طرح 
مصوبــه شــورای عالی ترافیک کشــور و 
شــورای ترافیک تهران را دارد و به زودی 

اجرایی خواهد شد.
محســن هرمــزی؛ معــاون حمل ونقل و 
ترافیک شهردار تهران هم پیش از این اعلام 
کرده بود که این خطوط ویژه در بزرگراه ها 
تفکیک فیزیکی نخواهند داشــت، بلکه از 

طریق علائم هشداردهنده، به مردم اطلاع 
داده می شــود که در ساعات خاص، یعنی 
پیک صبحگاهی و عصرگاهی، تردد فقط 
برای خودروهای پرسرنشین مانند ون ها، 
اتوبوس ها و سرویس های ادارات امکان پذیر 
خواهد بود تا این خودروها بتوانند سریع تر 
حرکت کنند. اگر خودروهای شــخصی و 
تک سرنشین در ســاعات اعلامی وارد این 
مســیرها شــوند، تحت نظارت تصویری 

جریمه خواهند شد.
سردار تیمورحسینی؛ رئیس پلیس راهور 
فراجــا، در خصوص امــکان اجرای طرح 
خطوط پرسرنشین )HOV Lane(  در 
بزرگراه های تهران به خبرآنلاین می گوید: 
اجرای این طرح در شرایط کنونی، با توجه 
و تجهیزات  تکنولوژی  پیشــرفت های  به 
هوشــمند نظارتــی، امکان پذیر اســت و 
می تواند به طــور قابل توجهی به کاهش 
ترافیــک و بهبــود جریــان ترافیکی در 

پایتخت کمک کند.
محمد حســین نوروزی، کارشناس حوزه 
ترافیک درباره ایجاد خطوط پرسرنشــین 
به خبرآنلایــن می گویــد: ایجاد خطوط 
پرسرنشــین در بزرگراه های تهران از سال 
۸۴ مطرح بــود و حتی در مقطعی هم به 
صورت آزمایشی و محدود اجرایی شد، ولی 
اجرای موفقی نبود.او ادامه می دهد: ایجاد 
این خطــوط از راهکارهای مدیریت تقاضا 
اســت؛ به همین دلیل این که بزرگراه های 
ما ظرفیت، ایجاد ایــن لاین را دارند یا نه 
در اولویت نیســت زیرا قرار است گروهی 
تحت فشار قرار گیرند تا تغییر مد و شیوه 
بدهند و بــرای ترددهای شــان از حمل 
و نقــل عمومی یا خودروی پرسرنشــین 
اســتفاده کنند، بخشی از ظرفیت بزرگراه 
گرفته می شود و به این کار اختصاص پیدا 

می کند.
او با اشاره به مطالعات قدیمی در خصوص 
میــزان تردد خــودروی تک سرنشــین 
از بزرگراه هــای تهــران می گویــد: نتایج 
پژوهش نشــان مــی داد کــه در بزرگراه 
شــهید همت بیــش از ۶۰تــا۶۵ درصد 
خودروها تک سرنشــین بودند که نشــان 
می دهد از ظرفیت های معابر به درســتی 
اســتفاده نمی شــود. این طرح می گوید 
مــن یک خــط را تنها برای اســتفاده از 
خودروهای پرسرنشین در نظر می گیریم، 
البته مشخص نیســت در این طرح چند 
سرنشین برای این خودروها مشخص شده 
اســت، من درجریان جزییــات این طرح 
نیستم اما گفته می شود در مرحله نخست 
تنها حمل و نقــل عمومی تردد می کنند 
لذا به این طرح مانند خطوط پرسرنشین 

در سایر شــهرهای دنیا نیستند که ویژه 
خطوط پرسرنشین باشند، بلکه یک خط 
ویژه حمل و نقــل عمومی و نیمه عمومی 
هســت چون تاکســی های خطی هم که 
مســافر می برند در آن تردد می کنند، به 
آن می گویم نیمه عمومی. یعنی اتوبوس، 
ون و تاکسی.این کارشناس ترافیک ادامه 
می دهــد : مزیت های ایــن خطوط باعث 
می شــود که افراد هم مســیر شوند و هم 
پیمایی کنند که از مزیت ســرعت در این 
خطوط اســتفاده کننــد و باعث کاهش 
استفاده از خودروی تک سرنشین می شود.
نوروزی درخصوص این که این خطوط بر 
روی کدام سفرهای روزانه اثر گذار هستند 
هم توضیح می دهد:  مطالعاتی که در این 
زمینه شــد نشان می داد که عموما راهکار 
خطوط پرسرنشــین روی سفرهایی که با 
هدف شــغلی یا تحصیلی انجام می شوند 
)تحصیلی در ســطح دانشجویی که مثلا 
با خودرو خودشــان می روند و می آیند نه 
در ســطح دانش آموز( موثر خواهد بود اما 
هدف گیری عمده به سمت سفرهای کاری 
است و مطالعاتی که در این خصوص انجام 
شده بود نشان می داد که مدت زمان سفر 
برای خودروهای پرسرنشــین حدود ۲۰ 
دقیقه کاهش پیدا می کنــد و حدود ۱۷ 
درصد مسافران وســیله نقلیه شان تغییر 
می کند و به ســمت هم پیمایی می روند 
تا بتوانند از مزیت این خط استفاده کنند.

دبیرکمیسیون عمران و حمل ونقل شورای 
شــهر تهران در پاســخ به این پرسش که 
زیرســاخت های  تهران  بزرگراه هــای  آیا 
نظارت هوشــمند را برای اجرای این طرح 
دارد هم می گویــد :  درحال حاضر ندارند، 
زیــرا این خطــوط نیاز بــه دوربین های 
پلاک خــوان دارد کــه بتوانند پلاک های 
خودروهــای عمومی را تشــخیص دهند 
و اگر پلاک شــخصی وارد خطوط شوند، 
ثبت جریمه کنند. و در مرحله بعد هم که 
خودروهای پرسرنشــین وارد آن می شوند 
امکان پــردازش تعداد نفرات را داشــته 
باشند.در برخی شهرهای دنیا برخی برای 
قانون گریزی در خودروهای شــان آدمک 

گذاشــتند که دوربین هایی نصب شد که 
امکان تشــخیص این نوع فرارهای قانونی 
را داشت. ما هم نیاز به این نوع تجهیزات 
و زیرســاخت ها داریم و در شرایطی که ما 
تجهیزات ابتدایی حمل و نقل هوشمندمان 
و دوربین های مان با مشکل عدیده روبه رو 
هستند، و در بزرگراه های ما از حدود ۴۰۰ 
تا دوربین ســرعت، حدود ۲۰ تا دوربین 
در حال فعالیت هســتند )طبق آمارهایی 
که منتشر شــده(، چگونه می توانیم این 
خطوط را کنترل کنیــم. اگر این خطوط 
هم کنترل نشــود مثل خــط ویژه ای که 
در تونل هــا یا روی پل صدر داریم و چون 
کنترل نمی شــوند، همه به راحتی در آن 
تــردد می کنند، قبح تخلــف هم ریخته 
می شــود و همه از آنجا استفاده می کنند 
و عملا طرح شکســت می خــورد. لذا آن 
زیرساخت شناسایی هوشمند بسیار واجب 
اســت. نظارت فیزیکی پلیــس هم به دو 
دلیل هم امکان پذیر نیست و هم به صلاح 
نیست. امکان پذیر نیست چون در فواصل 
نزدیک باید نیروهای پلیس مستقر شوند 
تا تخلف را شناســایی کند که امکان پذیر 
نیســت، به صلاح نیســت چون در حال 
حاضر که در خطوط BRT تراکم ترافیک 
از حدی بالاتر می رود، پلیس ناگهان اجازه 
می دهد کــه خودروها داخل خطوط ویژه 
شــوند و اتوبوس هم وارد خطوط شود در 
همان ترافیک گرفتار می شود که این نقض 
غرض هســت. به همین دلیل اگر کنترل 
کاملا مکانیزه و هوشمند باشد، این اتفاقات 
هم داخل آن نمی افتد.نوروزی درخصوص 
این کــه اجرای شــتاب زده ایــن طرح را 
می تواند مســاوی شکست آن دانست هم 
می گوید:  قطعا نباید شتاب زده عمل کرد 
و باید زیرساخت فناوری کنترلی اش فراهم 
شــود، اینکه چه زمانی این تجهیزات وارد 
شــود، به توان و همت اجرایی مسئولان 
شــهری بــاز می گــردد. اگــر دوربین ها 
خریداری شــوند، ظرف دو ماه قابل نصب 
هســتند؛ این که چقدر زمــان ببرد و کد 
تخلف از پلیس گرفته شود که بتوان اعمال 

قانون شود مشخص نیست.

۷۳درصدمبتلایانHIVدرگروهسنی۲۰تا۴۵سالهستند

تغییر الگوی انتقال بیماری ایدز در ایران

سازمانهواشناسیهشدارداد

تشدیدبارشدر۲۱استان

غبارروبیازطرح۲۰سالهترافیکی

سربازانوظیفهذخیرهراهبردیبرایکشورند

جانشین رئیس ستادکل نیروهای مسلح گفت: وظیفه ذاتی نیروهای مسلح 
ارتقاء توان دفاعی کشور در برابر تهدیدات و تامین امنیت ملی است و قطعاً 
در این مسیر سربازان وظیفه به عنوان یک ذخیره راهبردی همیشه مدنظر 

هستند.
به گزارش ایلنا از پلیس، امیرســرتیپ »محمدرضا آشــتیانی« در مراســم 
اختتامیه دومین دوره مهارت آموزی کارکنان وظیفه در دانشــگاه دفاع ملی 
نیروهای مســلح اظهار کرد: خیلی از ماموریت ها در مجموعه های لشکری و 
کشوری با حضور سربازان به ثمر می رسد و این عزیزان در زمینه امنیت و ارائه 
خدمات به جامعه نقش بسزایی دارند،لذا از مدت ها پیش بحث مهارت آموزی 
و ســازماندهی سربازان در دستورکار ســتادکل نیروهای مسلح قرارگرفت.
امیرآشتیانی بیان کرد: خدمت سربازی فرصت مغتنمی است برای جوانان که 
در بهترین شرایط جسمانی و روحی وارد نیروهای مسلح می شوند در دوران 
خدمت سربازی در همه سطوح رزمی، عملیاتی، فردی واجتماعی مهارت های 
خاص آموزش داده می شود و کارهای بسیار مفید و بزرگی در طی این سال ها 
انجام شــده که هر ســاله گزارش آن به محضر مردم عزیز ارائه می شود.وی 
افزود:در راستای اقدامات انگیزشی در فراگیری مهارت ها، مشوق هایی برای 
این عزیزان ازجمله امکان اســتخدام ، وام خوداشتغالی و.... در دوران قبل از 
خدمت، حین خدمت و بعدازخدمت در نظر گرفته شده است.جانشین رئیس 
ستادکل نیروهای مسلح خاطرنشان کرد: افرادی که قبل از خدمت سربازی 
مهارت خاصی را کســب کنند قطعا از یکسری امتیازات در نیروهای مسلح 
برخوردار خواهند بود و آن دســته از عزیزان که در دوران خدمت ســربازی 
مهارت هایی را فرا می گیرند، می توانند بعد از خدمت به بازار کار وارد شــوند.
امیر سرتیپ آشــتیانی با بیان اینکه مهارت آموزی جز موضوعات پراهمیت 
مسئولین ستاد کل نیروهای مسلح است ،افزود: دراجرای هرچه بهتر اهداف 
مهارت آموزی مجموعه های کشــوری و وزارتخانه های مرتبط نیز همکاری 

بسیارخوبی با نیروهای مسلح دارند.

انتظامی


